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Niemand weet wat de toekomst
brengt. En toch zal menigeen het
niet kunnen laten om op de zaken

vooruit te lopen. Vooral de angstige
mens zal de nodige wat-alsjes kunnen
bedenken in een poging de werkelijk-
heid voor te zijn.

Het is gemeengoed om te beweren dat
het geen zin heeft om doemscenario’s te
bedenken, simpelweg omdat alles altijd
anders loopt dan jij je in je wildste fan-
tasieën kunt verbeelden. Feit is ook dat
veel mensen zich eraan storen om op
wat-alsjes te worden getrakteerd. Het
gedoe wordt dan als nodeloos negatief
weggezet. ’Wat als we niet genoeg eten
in huis hebben als de kinderen
komen?’, of: ’Wat als er wordt ingebro-
ken als we met zijn allen naar de crema-
tie gaan?’, en: ’Wat als de aarde nog
meer opwarmt dan nu is berekend?’ 

Het zijn allemaal kleine of grotere
zorgen die zo maar ineens in je op kun-
nen komen. Ik vind die wat-alsjes pri-
ma. De toekomst mag dan niet te voor-
spellen zijn, maar het kan geen kwaad
om op het ergste voorbereid te zijn. 

Toch is er momenteel een nogal
bedenkelijke subcultuur in onze samen-
leving die voorschrijft dat wat-alsjes uit
den boze zijn. Ik heb het over de leef-in-
het-moment-types en nog erger: de
mensen die te pas en te onpas beweren
dat je ’de boel moet loslaten’, om op die

manier meer te kunnen genieten van
het ’nu’. Welnu, dat zijn ook de lieden
die stelselmatig te laat komen, gewoon
vergeten om hun rekeningen op tijd te
betalen en geen zin hebben om afspra-
ken te maken over hoe het allemaal
beter kan. 

Nee, voor mij zijn de wat-als-types
uitstekend bezig, vooral omdat zij goed
beslagen ten ijs willen komen. Natuur-
lijk heeft het speels-improviseren zo
zijn charme. Maar juist de beste impro-
visatoren hebben eerst veel tegenslagen
leren incasseren voordat zij onbevreesd
de werkelijkheid tegemoet kunnen
treden. 

Opvallend is hoe zeer de wat-alsjes in
relaties spelen. Het zal niemand verba-
zen dat vooral vrouwen hun mannelijke
partners hierin overtreffen. ’Wat-als’
zegt zij, en voordat zij haar zin kan
afmaken, zal hij reageren met: ’Schat,
laat het nou gewoon op je afkomen, we
zien wel hoe het loopt, toch?!’. Zij ziet
elk probleem voordat het een probleem
is, en voor hem is dat nou juist het pro-
bleem. Zelf heb ik mij hieraan gestoord
in de vroegere jaren van onze verhou-
ding, maar ik ben onderhand helemaal
om, juist omdat het veel rustiger leeft
om zo veel als mogelijk preventief bezig
te zijn. Of, zoals iedereen weet: voorko-
men is beter dan genezen.

Mensen zeuren wel veel over het feit
dat onze bestuurders zo weinig naden-
ken over de lange termijn en met louter
halfslachtige lapmiddelen de proble-
men te lijf gaan, oftewel: ’Er is geen
visie’. Nee, er is geen (langetermijn)visie
als je het onzin vindt om de wat-alsjes
onder ogen te zien.

Zij ziet elk
probleem voordat
’t een probleem is
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Elfstedentocht zeker niet te zwaar voor vrouwen

Geen faam voor
schaatsheldinnen

Terwijl heel Nederland in 1985
aan de buis gekluisterd zat om
schaatsers Evert van Benthem
en Henri Ruitenberg als eerste
en tweede over de finish te zien
komen op de Bonkevaart, lever-
den Lenie van der Hoorn en
Betty Westerveld precies
dezelfde prestatie – maar dan in
de anonimiteit, buiten het zicht
van de camera’s. 

In dat jaar werden vrouwen
voor het eerst toegelaten tot de
competitie van de Elfsteden-
tocht, maar van enige vorm van
publiciteit was geen sprake.
Sterker nog: toen Andere Tijden
Sport jaren later alsnog een uit-
zending wilde maken over de
winnares, bleken er geen beel-
den van haar te zijn. En zelfs nu
krijgen vrouwelijke schaatsers
bij lange na niet dezelfde hoe-
veelheid aandacht – en geld – als
hun mannelijke collega’s. 

Het is een hardnekkig
patroon waar ook marathon-
schaatsers zélf zich lang niet
allemaal van bewust zijn. „Ik
schaats zelf al vanaf mijn acht-
ste en zit al tien jaar in het lan-
delijk vrouwenpeloton”, vertelt
Jessica Merkens. „Maar on-
danks dat ik alle verhalen kende
over die mythische en magische
Elfstedentocht, en alle namen
kon oplepelen, van Henk Ange-
nent tot Reinier Paping, had ik
geen idee wie de vrouwelijke
winnaars zijn geweest.” 

Het zette Jessica aan het den-
ken: als zij als professioneel
marathonschaatser al diep
moet graven, wat betekent dat
dan voor de rest van Nederland?
Ze besloot zich in al die schaats-

heldinnen te verdiepen voor
haar nieuwe boek Op eigen hout-
je, dat woensdag verschijnt. De
zoektocht door archieven, de
gesprekken met oud-schaats-
ters en nabestaanden en de op-
roepjes op sociale media die ze
deed, leverden haar onvergete-
lijke beelden, gesprekken en
contacten op. 

Zeuren
„Eén van de eerste vrouwen

die ik sprak, was Betty Wester-
veld. Zij werd twee keer tweede:
in 1985 en 1986”, vertelt Jessica.
„Het was mede
dankzij de
strijd die Betty
geleverd heeft,
dat vrouwen
eindelijk wer-
den toegelaten
tot de wed-
strijd. Dat
heeft haar heel
lang aandringen en zeuren ge-
kost: eerder mochten vrouwen
alleen maar meedoen als toer-
rijder.” 

Jessica kende Betty en haar
man Wim al van vroeger. „Van
Wim wist ik dat hij een goede
marathonschaatser was, maar
van die Elfstedentochtklasse-
ringen van Betty wist ik niets.
En dat terwijl ik jarenlang naast
haar in de kleedkamer heb geze-
ten! Ontluisterend dat daar
nooit aandacht voor is geweest.”

Maar wat was precies de
reden dat vrouwen niet geschikt
werden geacht om competitief
mee te doen? Jessica heeft er
wel een theorie over: „Ik denk
dat conservatieve gedachten

een grote rol hebben gespeeld.
Het was voor vrouwen niet de
bedoeling dat ze wedstrijden
aangingen. Zo werd bijvoor-
beeld gevreesd dat dat hun
gezondheid zou schaden en de
vruchtbaarheid zou kunnen
beïnvloeden.”

De Volkskrant kopte in de
jaren zeventig: ’Kunnen vrou-
wen wel killen?’. „Nog niet eens
zo heel lang geleden werd dus
nog betwijfeld of vrouwen wel
over een winnaarsmentaliteit
beschikken. Het zou ze aan
mentale moed ontbreken. En

snot aan je kin tijdens de ont-
beringen van de tocht: dat hoor-
de ook niet bij het traditionele
beeld van de zorgzame moeder.”

Ceremonie
Dat beeld was ook bij de intre-

de van de vrouwen in de Elfste-
dentocht nog steeds niet ver-
dwenen, constateerde Jessica
gedurende haar onderzoek. Zo
hoorde één van de oud-schaats-
sters die ze sprak een masseur
laconiek zeggen: ’Ach, laat ze
maar rijden, ze halen het toch
niet’. Een officiële ceremonie
kregen de vrouwelijke winnaars
ook niet, in tegenstelling tot de
gelauwerde mannen. Betty
Westerveld kan zich er nog

steeds druk om maken, weet
Jessica. „Móchten ze eindelijk
meedoen, kregen ze daar alsnog
geen erkenning voor. Nooit
kreeg ze een prijs. ’Ik heb niets,
behalve een lullig kruisje’, ver-
telde ze me. En als daar nou nog
iets persoonlijks in gekerfd was,
maar nee.” 

Geen salaris
En hoewel de sportwereld wat

Jessica betreft nog flink wat
stappen op de gelijkheidsladder
kan zetten, ziet ze gelukkig wel
dat de tijden aan het veranderen
zijn. „Op het Elfstedenmonu-
ment staan nu bijvoorbeeld ook
de namen van de vrouwelijke
winnaars gekerfd. En áls er in
de toekomst ooit nog een Elfste-
dentocht komt, dan is er voor
het eerst een aparte wedstrijd
voor vrouwen en een aparte
prijs, die tot op heden in een
speciale vitrine in het Fries
Scheepvaartmuseum staat.” 

Zo’n vrouwelijke Elfsteden-
tocht zou een heel belangrijk
moment voor de sport kunnen
betekenen, denkt Jessica.
„Want dat vrouwen en mannen
in het schaatsen nog steeds niet
gelijk zijn, staat vast. Ik ben pro-
fessioneel marathonschaatser
en krijg geen salaris, mannen
krijgen nog altijd meer zendtijd
op televisie en achter de scher-
men wordt hard gestreden voor
een gelijkwaardig wedstrijdpro-
gramma. Hopelijk draagt mijn
boek bij aan die gelijkheid. Hoe
meer mensen de bijzondere ver-
halen van deze vrouwen lezen,
hoe meer ze zich bewust wor-
den van vrouwensporten.”

’Snot aan je kin
hoorde niet bij
een moeder’

Jessicia Mer-
kens is zelf
professioneel
marathon-
schaatser,
maar krijgt
geen salaris.
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Vrouwen in de
Elfstedentocht?
Welnee, dat

kunnen ze helemaal
niet aan. En wat moet
dat wel niet met de
vruchtbaarheid doen?
Het klinkt als een pre-
historische opvatting,
maar het is nog geen
veertig jaar geleden
dat vrouwen voor het
eerst met de competi-
tie mochten mee-
doen. Marathon-
schaatser en onder-
zoeksjournalist
Jessica Merkens (31)
dook de geschiedenis
in en schreef de ver-
halen op van pionie-
rende schaats-
heldinnen.

door Yara Hooglugt
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Lekker in je vel-challenge

De eerste
vrouwelijke
winnares van
de Elfsteden-
tocht: Lenie
van der Hoorn
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